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Ordinært Udsatterådsmøde 02/06 2022 

 

Tid Dagsordenspunkt Ansvarlig 

12.00 – 12.05 Ad 1) Godkendelse af dagsorden og referat og oriente-

ring 

 

• Udsatterådet skal godkende mødets dagsorden og 

referatet fra udsatterådsmødet den 8/3 2022. 

• Orientering om borgmesterhenvendelser 

 

 

 

Referat Udsatterådsmøde den 2. juni 2022 

MØDEDATO 

02.06.2022 

 

TID 12.00 – 16.00  

STED:  Sydhavns-

kompagniets Ople-

velses café, Det 

Gamle Posthus, 

Borgbjergsvej 26, 

2450 København SV 

 

 

MØDEDELTAGERE 

Peter Juul  

Mirka Mozer 

Andreas Dalsgaard 

Pernille Nørløv 

Maja Løvbjerg Hansen 

Brian Lentz 

Dennis Jensen 

Mette Faber 

Vibeke Vinther 

Nanna W. Gotfredsen 

Susanne Lamhauge 

Lars Michael Reiff 

 

Sekretariatet: 

Janne Andersen 

Mia Bjørnø 

Lea Ravn-Mortensen 

Camilla Lund 
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Bilag:  

• 1a: Referat fra udsatterådsmøde 8/3 2022 

• 1b: Udsatterådets henvendelse til Overborgmesteren 

• 1c: Udsatterådets henvendelse til Socialborgmeste-

ren 

• 1d: Udsatterådets henvendelse til Beskæftigelses- og 

Integrationsborgmesteren 

• 1e: Udsatterådets henvendelse til Kultur- og Fritids-

borgmesteren 

 

12.05 – 12.30 Ad 2) Gennemgang af punkter til mødet med Social-

borgmesteren og frokost 

 

• Udsatterådet gennemgår drøftelsespunkterne og af-
taler talerække mv.  

 
Bilag:  

• 2a: Udsatterådets drøftelsespunkter  

 

12.30 - 13.30 Ad 3) Møde med Socialborgmesteren  

 

• Dialog med Karina Vestergård Madsen 
 

 

13.30 – 13.45 Pause 

 

 

13.45 – 14.15 Ad 4) Opsamling på mødet med Socialborgmesteren 

 
• Udsatterådet samler op på drøftelsen med Social-

borgmesteren. Hvad er de vigtigste pointer, rådet ta-

ger med sig? Har dialogen givet anledning til nye 

handlinger/tiltag? 

 

 

 

14.15 –14.35 Ad 5) Henvendelse til SUD om civilsamfundsstrategi 

 

• Frivilligrådet vil gerne samarbejde med Udsatterådet 

om udarbejdelse af fælles henvendelse til Socialud-

valget. 

Hvad tænker Udsatterådet om det? Vil nogen være 

med i et udvalg sammen med et par repræsentanter 

fra Frivilligrådet og arbejde videre med dette? 

 

 

 

14.35 – 14.45 Pause  

14.45 – 15.10 Ad 6) Udsatte Grønlændere  
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• Er der nogen fra rådet, som var med til konferencen 

6. maj, og hvad tog de med derfra? 

• SUDs interesser ift. udsatte grønlændere. SUD skal 

på studietur i Grønland efter sommerferien.  

• Hvad er vigtigt for Udsatterådet ift. denne mærkesag 

fremadrettet? 

 

Bilag: 

• 6a: Mærkesagen om udsatte grønlændere 

 

15.10 – 15.30 Ad 7) Forberedelse af næste møde 

 

• Hvad ønsker rådet at drøfte på næste møde? 

 

Foreløbige punkter: 

- Sekretariatet arbejder på et besøg fra Udsatteen-

heden, hvor udgangspunktet er en præsentation 

af Udsatteenheden, hvordan går det med arbej-

det og hvad er de hidtidige erfaringer? 

- Opsamling på landspanelmødet (Rådet for Soci-

alt Udsatte)3. juni: hvad tog de deltagende med-

lemmer fra Udsatterådet med sig fra mødet? 

 

 

15.30 - 15.40 Ad 8) Eventuelt  

 

 

15.40 – 16.00 Ad 9) Rundvisning hos SydhavnsCompagniet 

 

 

 

Bilag:  

• 1a: Referat fra udsatterådsmøde 8/3 2022 

• 1b: Henvendelse til Overborgmesteren fra Udsatterådet 

• 1c: Henvendelse til Socialborgmesteren fra Udsatterådet  

• 1d: Henvendelse til Beskæftigelses- og Integrationsborgmesteren 

fra Udsatterådet 

• 1e: Henvendelse til Kultur- og Fritidsborgmesteren fra Udsatterådet 

• 2a: Udsatterådets drøftelsespunkter til mødet med Socialborgme-
steren 02-06-22 

• 6a: Mærkesagen om udsatte grønlændere 
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Referat 

 
Ad 1) Godkendelse af dagsorden og referat og orientering 
Der blev budt velkommen til mødet.  
 
Rådet godkendte dagsordenen samt referatet fra Udsatterådets møde 
den 8. marts 2022, uden yderligere bemærkninger.  
 
Rådet blev orienteret om borgmesterhenvendelserne. Der er blevet 
sendt henvendelser ud til Overborgmester Sophie Hæstorp Andersen, 
Socialborgmester Karina Vestergård Madsen, Beskæftigelses- og Inte-
grationsborgmester Jens-Kristian Lütken, og Kultur- og Fritidsborgme-
ster Mia Nygaard. 
 
 
Ad 2) Gennemgang af punkter til mødet med Socialborgmesteren og 
frokost 
Udsatterådet drøftede den efterfølgende dialog med Socialborgmester 
Karina Vestergård Madsen.  
 
Rådet blev enige om at starte med en kort introduktion af rådet og de 
temaer, der skulle drøftes med Socialborgmesteren.  
 
Der blev i denne sammenhæng foreslået, at der blev sat fokus på samar-
bejde og inddragelse af civilsamfundet i dialogen med Socialborgme-
steren. Udsatterådet kan stille sig til rådighed med en masse viden på 
socialområdet.  
Ligeledes skal der i høj grad være transparens på området og det skal 
være klart, hvem der gør hvad og hvornår. Dette vil være med til at un-
derstøtte samarbejdet.  
 
 
Ad 3) Dialog med Socialborgmester Karina Vestergård Madsen 

Socialborgmesteren blev inviteret til at drøfte en række af rådets mær-

kesager. 

 

Civilsamfundet 
Socialborgmesteren påpegede, at samarbejdet med civilsamfundet er 
afgørende, hvilket hun også mærker er et fokus i dialogen med Social-
forvaltningen.  Socialområdet skal løftes ved et tæt og konstruktivt sam-
arbejde med civilsamfundet. Socialborgmesteren tilføjede i denne 
sammenhæng, at der i lang tid er blevet sparet på socialområdet og det 
er blevet underprioriteret, hvilket ikke spiller sammen med, at Køben-
havn generelt er en rig by. I fremtidige budgetforhandlinger ønskes, at 
der skal tilføjes flere midler og ressourcer til området, og der er allerede 
en proces i gang ift. at få flere midler til § 18. 
Borgmesteren nævnte, at hun går ind for selvhenvenderprincippet, 
men at det kan være en udfordring, at nogle tilbud trækker profit ud, 
hvilket påvirker det økonomiske råderum. Hun har et ønske om at løfte 
det for KL, samt at Socialtilsynet forholder sig til det i forbindelse med 
godkendelse af tilbud. 
Brian foreslog, at man eventuelt inspireret af Silkeborgmodellen kunne 
se på at lave en Københavnermodel med grundfinanisering, f.eks. ift. 
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beskæftigelsesindsatser, så aktørerne har et bedre overblik over, hvad 
de har at rutte med.  
Borgmesteren svarede, at det eventuelt kunne kigges på ift. indsatser 
med udspring i Socialforvaltningen. Rådet er velkommen til at komme 
med eksempler på relevante indsatser.  
 
Rådet spurgte ind til, hvordan samarbejdet med civilsamfundet bedst 
bliver styrket, da der savnes tydelighed. Udsatterådet ville gerne være 
behjælpelige med dette. 
 
Socialborgmesteren understregede vigtigheden af at inddrage civil-
samfundet. Arbejdet med civilsamfundsstrategier kan dog ofte blive en 
lang og ressourcekrævende proces. I stedet for en strategi kan det må-
ske være en idé at arbejde med mere faste samarbejdsaftaler fra projekt 
til projekt.  
Mirka tilkendegav, at det ofte er et problem at projekterne er definerede, 
før civilsamfundet bliver inddraget. Der er ønske om mulighed for at 
blive inddraget tidligere i processen. Udsatterådet besidder en masse 
viden og kompetencer på området og kan dermed være med til at defi-
nere projekterne på området. På denne måde vil det også forpligte til et 
tættere samarbejde.  
Socialborgmesteren nævnte i den forbindelse, at der f.eks. i Teknik- og 
Miljøforvaltningen opereres med startredegørelser, hvilket måske kan 
inspirere til tidligere inddragelse af civilsamfundet. Det kunne være en 
aftale om, at man inddrager civilsamfundet allerede første gang det bli-
ver drøftet i det politiske udvalg.  
Mirka understregede, at det kan fungere, men at det ud fra hendes erfa-
ring med at sidde i et lokaludvalg er vigtigt, at der kigges på en god pro-
ces, så høringsfristerne ikke bliver for korte.  
 
 
Udsatteenheden 
Peter understreger, at Udsatterådet gerne ser, at både regionen og Be-
skæftigelses- og Integrationsforvaltningen kommer på banen i forholdt 
til Udsatteenheden. 
Socialborgmesteren fortalte, at der er gang i arbejdet med Udsatteen-
heden. Rammerne for samarbejdet og hvordan dette skulle se ud, har 
været til første behandling i Socialudvalget i Regionen.   
Derudover fortalte hun, at Beskæftigelses- og integrationsforvaltningen 
lige nu afventer, men at hun på et kommende møde med Beskæftigel-
ses- og integrationsborgmesteren vil høre om muligheden for, at for-
valtningen træder mere aktivt ind i projektet.  
 
Socialborgmesteren nævnte desuden BIF-SOF analysen, som er en ana-
lyse af muligheder for at lægge hele eller dele af beskæftigelsesindsat-
sen over i Socialforvaltningen. Rapporten om analysen kommer i medio 
juni og borgmesteren vil gerne inddrage Udsatterådet og have deres 
blik på anbefalingerne.  
Flere medlemmer af rådet tilkendegav, at de gerne kommer med input. 
 
 
Driftsikkerhed på Valmuen 
Socialborgmesteren fortalte, at hun er klar over de problemer, der har 
været med Valmuen.  
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Dennis efterspurgte muligheden for ordninger, hvor det er muligt for 
brugerne at opretholde en almindelig dagligdag med arbejde og ud-
dannelse, måske ved at få lavet en differentieret udlevering af medicin 
af medicin.  
 
Socialborgmesteren fortalte, at hun har haft kontakt med forskellige ak-
tører på området omkring muligheden for, at der ikke stilles krav om fast 
fremmøde, hvor man skal møde op på Valmuen for at få udleveret me-
dicin. Der er desværre ikke hjemmel i lovgivningen til dette. Der har væ-
ret dialog om forskellige forsøgsordninger, men der er ikke sket yderli-
gere med det.  
Driften på Valmuen skal selvfølgelig sikres. Det er vigtigt, at der er per-
sonale til at dække åbningstiderne, så situationen med at Valmuen 
måtte lukkes, ikke gentager sig. Socialborgmesteren er optaget af, at det 
ikke sker igen.  
 
Nanna opfordrede til et samarbejde om at få det på nationalt plan, så 
der kan blive fundet en holdbar løsning. Der er brug for nogen med 
slagkraft til at få fokus på problemet og derved kunne sikre driften på 
Valmuen bedre.  
 
 
Udsatte grønlændere  

Udsatterådet understregede deres bekymring for resultaterne af rådets 

spørgeskemaundersøgelse fra 2021, som viste en generelt lav politisk 

interesse i udsatte borgere med grønlandsk baggrund. Udsatterådet ef-

terspørger mere viden samt kvantitative undersøgelser på området.  

Socialborgmesteren fortalte, at det er et område, som der er fokus på 

hos medlemmerne af Socialudvalget og informerede om, at udvalget er 

i gang med at arbejde på deres tur til Grønland, hvor formålet er at ind-

samle viden og erfaringer omkring arbejdet med udsatte grønlændere. 

Hun nævnte, at blandt andet unge grønlændere er en vigtig mål-

gruppe.  

Hun forventer, at der i forbindelse med Socialudvalgets tur til Grønland 

formentlig vil blive udarbejdet en masse materiale, og forhåbentlig 

nogle indsatser for udsatte borgere med grønlandsk baggrund. Social-

borgmesteren råder derfor til, at Udsatterådet afventer turen, før der 

løftes en sag om midler til en kvantitativ undersøgelse.  

Bolig-hjemløse-aftalen 

Udsatterådet gav udtryk for en bekymring for, om kommunen var klar til 

at løfte de opgaver, der følger af aftalen. 

Socialborgmesteren anerkendte, at det er en stor forandring, men at 
det selvfølgelig kommer til at gå. Borgmesteren glæder sig blandt an-
det over muligheden for huslejetilskud, som en hjælpende hånd til bor-
gere, som er nye i egen bolig. Hun pegede desuden på, at der er igang-
sat et pilotprojekt, hvor man vil gøre sig de første erfaringer, som man 
kan bruge til at justere indsatsen. F.eks. kan det give et prej om herber-
gernes nye rolle. Borgmesteren nævnte også, at der skal være en vifte af 
tilbud; nogle skal også have en udslusningsbolig eller i en skæv bolig. 
Derudover understregede hun, at civilsamfundsorganisationerne bliver 
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meget vigtige i forbindelse med aftalen, og lagde vægt på, at indsat-
serne og samarbejdet skal tilrettelægges, så alle gør det, de er bedst til.  
 
Peter understregede, at civilsamfundsorganisationerne har en særlig 
kompetence, når det kommer til håndholdte indsatser. 
 
Maja påpegede, at det er vigtigt at huske de hjemløse borgeres retssik-
kerhed i processer, som denne, hvor det erfaringsmæssigt kan være ka-
otisk i starten. Man afprøver nye tiltag, og der kan opstå principielle 
tvivlsspørgsmål. Nogle borgere kan blive klemt i dette, og det er vigtigt 
at de får vejledning i, hvor de skal gå hen med det.  
 
Socialborgmesteren var enig i, at det er noget, der skal være fokus på. 
Ved fejl, er det vigtigt, at der bliver rettet op på det hurtigt, så det ikke 
gentager sig. Hun opfordrede medlemmerne af rådet til at melde ind til 
forvaltningen, hvis de støder på fejl. 
 
Dernæst fortalte borgmesteren, at forvaltningen er i gang med en af-
dækning af grupper af hjemløse. Herunder interviews med borgere 
med henblik på at afdække behov, ønsker og erfaringer med, hvad der 
skal til for at hjælpe borgerne til at fastholde deres bolig. 
 

Ad 4) Opsamling på mødet med Socialborgmester Karina Vestergård 

Madsen 
Rådet besluttede, at der skulle sendes et opfølgende brev til Social-
borgmesteren, hvor der bliver kvitteret for et godt møde, og at rådet 
gerne stiller sig til rådighed, hvis der er brug for det.  
I forlængelse af dialogen med Socialborgmesteren skal der være fokus 
på inddragelsen af civilsamfundet og der skal arbejdes videre på et tæt 
og konstruktivt samarbejde.  
 

Ad 5) Henvendelse til SUD om civilsamfundsstrategi 

Frivilligrådet vil gerne samarbejde med Udsatterådet om udarbejdelse 

af fælles henvendelse til Socialudvalget. 

 

I forbindelse med dialogen med Socialborgmesteren diskuterede rådet 

civilsamfundsstrategier og hvordan de kan tilføje noget relevant til ar-

bejdet. Det tager tid at lave disse strategier og det ender ofte som ”skuf-

fedokumenter”. 

Rådet snakkede herefter om hvordan man kunne nytænke begrebet 

strategi, hvor der bliver lavet nogle pointer, som man kan hænge hinan-

den op på. Det er vigtigt, at det er kort og konkret og et dokument, som 

også efterfølgende kan bruge til noget.  

Mirka og Mette meldte sig til at indgå i et udvalg sammen med repræ-

sentanter fra Frivilligrådet, som arbejder videre med dette.  

 

Ad 6) Udsatte Grønlændere 

Andreas og Maja var med til konferencen den 6. maj. Andreas for-

talte om et interessant oplæg på konferencen, der omhandlede 

sammenhængen mellem kultur, identitet og sundhed. Maja 
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ønskede at der også var en praktiker-vinkel på arbejdet med udsatte 

grønlændere, således man kunne bruge erfaringerne i Danmark og 

få rykket på udsatheden.  

 

Rådet diskuterede behovet for kvantitative undersøgelser på områ-

det, så det var muligt at sætte ind med noget konkret. Rådet har flere 

gange forsøgt at få løftet sådanne undersøgelser, men det falder til 

jorden. Udsatterådet ønsker dog fortsat en kvantitativ afdækning. 

 

Rådet ville gerne opfordre til, at Socialudvalget på deres tur til Grøn-

land besøger lokale organisationer, som arbejder med målgruppen. 

Ligeledes vil det være en god idé at tage fagpersoner med, så der 

kan indsamles noget viden. I forbindelse med dialogen med Social-

borgmesteren kunne dette også væren en mulighed for at inddrage 

civilsamfundet. 

Rådet besluttede at rette henvendelse til Socialudvalget, hvor det 

fremgår at rådet glæder sig til at se, hvad der kommer ud af turen 

samt at rådet gerne stiller med en repræsentant der kan deltage på 

turen.  

 

Ad 7) Forberedelse af næste møde 

Udsatteenheden vil deltage på næste møde og rådet diskuterede, 

hvilke spørgsmål og områder der ønskes dialog omkring.  

 

Rådet ønskede, at der skulle arbejdes med temaet om retssikkerhed 

og at det derfor ville være et godt drøftelsespunkt til næste møde.  

 

Rådet diskuterede samarbejdet mellem de nationale, regionale og 

lokale råd og hvordan dette eventuelt kunne styrkes, hvis der var in-

teresse for det. Der er flere områder hvor det kunne være interessant 

at samarbejde med det nationale Udsatteråd og de andre lokale Ud-

satteråd.  

 
Ad 8) Eventuelt 

Sekretariatet orienterede om, at hjemløseplanen drøftes på SUDs 

møde den 22. juni. Materialet, herunder Udsatterådets bemærknin-

ger, offentliggøres på kommunens hjemmeside den 15. juni. 
 

Ad 9) Rundvisning hos SydhavnsCompagniet 
Brian præsenterede SydhavnsCompagniet og deres historie som et væ-
rested og aktivitetstilbud, der bevæger sig ud i lokalområdet. Efterføl-
gende var der rundvisning.   
Der kan læses mere om SydhavnsCompagniet på hjemmesiden: 
www.sydhavnen.dk. 
 


